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L’executiva del Partit Liberal va 
felicitar ahir el cònsol major d’Es-
caldes-Engordany, Antoni Martí, 
per la gestió realitzada durant el 
seu mandat al capdavant de la 
parròquia. El secretari de Relaci-
ons Internacionals del partit, Jordi 
Daban, va destacar que “si l’únic 
negatiu que troba l’oposició són 
els opis [publicitaris] vol dir que 
el 99 per cent de la gestió comu-

nal és correcta”, amb referència a 
les darreres crítiques de l’oposició 
per la proliferació de publicitat al 
carrer. Tanmateix, Daban va voler 
puntualitzar que “n’hi ha més a 
la zona no urbanitzada i, per tant, 
no molesten tant els vianants”. 
El vicepresident del partit, Sergi 
Balielles, també va destacar, du-
rant la roda de premsa setmanal 
que organitza el PLA, l’acció del 
Govern amb relació a la imposi-
ció de sancions per l’abocament 

realitzat a Canillo. Així, Balielles 
va retreure al PS que “se’ns culpi 
que no fem aplicar la llei i que no 
siguem curosos amb el riu”.

conveni europeu
Respecte al fet que el Govern no 
hagi ratificat el conveni europeu 
sobre el Codi Penal, l’executiva 
va assegurar que s’està treballant 
per modificar els dos articles i va 
atribuir aquest fet a “un error de 
la legislatura anterior”. 

L’executiva del PLa felicita 
Martí per la seva gestió

marià miño
AndorrA lA VellA

Partit LiberaL
bondia

Jordi Daban, durant una roda de premsa anterior.

el ministre d’interior va defensar l’actuació de les 
patrulles de la Policia durant les últimes nevades. el 
servei es va incrementar un 50% els dies de neu. 

el ministre d’Urbanisme va deixar molt clar que 
l’antiga caserna dels Bombers no es pensa ni vendre 
ni permutar. 

els socialDemòcrates van reiterar l’incom-
pliment del compromís del Govern de ratificar el 
conveni sobre la corrupció durant aquest període. 

El president del grup par-
lamentari socialdemòcrata, 
Jaume Bartumeu, i el minis-
tre de Presidència i Finances, 
Ferran Mirapeix, van protago-
nitzar els moments més tensos 
de la sessió de Consell General 
de control al Govern que es va 
celebrar ahir. El fil conductor 
de l’enfrontament entre el cap 
de l’oposició i Mirapeix va ser 
el cas Valora i el paper de l’exe-
cutiu al voltant de la cessació 
de pagaments de la financera. 
Després d’escoltar la prime-
ra resposta del titular de Fi-
nances, en què manifestava el 
suport del Govern a l’Institut 
Andorrà de Finances (INAF)  i 
a tots els òrgans de la Justícia 
implicats en l’afer de Valora, 
Bartumeu va posar en relleu 
l’immobilisme de l’executiu 
davant d’una situació “real-
ment preocupant”. En tot cas, 
el socialdemòcrata també va 
deixar palesa la correcta actu-

ació de l’INAF com a autoritat 
financera. 

Per la seva banda, Mirapeix 
va recordar al cap de l’oposi-
ció que l’INAF es l’òrgan re-
gulador en matèria financera 
i el “Govern no pot interferir 
en les seves actuacions”. Així 
mateix, el titular de Finances 
tampoc va fer cas omís de les 
crítiques del socialdemòcrata  
a l’organisme en una darrera 
sessió de l’arc parlamentari, en 
què el titllava de no tenir “ni 
autonomia ni seriositat”. 

A banda de la pugna dia-
lèctica, Mirapeix va assenyalar 
que  “el Govern no té cap infor-
mació” de la possible oferta de 
la Gestora de Patrimonis per 
comprar Valora SA, contestant 
la pregunta del cap de l’oposi-
ció. Una altra de les informa-
cions de la qual Mirapeix va 
negar tenir constància és la re-
lativa a la participació del capi-
tal de la societat en mans d’un 
grup italià, tal com sosté el 
president del grup parlamen-

tari. I en aquesta línia el titular 
de Finances va apuntar que al 
registre de societats andorrà 
només constava que l’empresa 
estava participada per un 33 
per cent de capital estranger i 
no en un 100 per cent, percen-
tatge que estaria per sobre del 
que preveu la llei. 

Una altra de les preguntes 
del president del grup parla-
mentari socialdemòcrata va ser 
si el Govern havia promogut i 
havia assistit a una reunió que 
es va produir dilluns entre el 
president de la Batllia, el vice-
president del Consell Superior 
de la Justícia i el màxim respon-
sable de l’INAF. La resposta de 
Mirapeix va ser que “el Govern 
promourà totes aquelles reuni-
ons necessàries que li permeti 
la llei sense voler intervenir en 
les institucions”. Una manifes-
tació que no va agradar gens 
al cap de l’oposició, que li va 
formular fins a tres cops la ma-
teixa pregunta. 

Davant d’aquesta situació 

també hi va intervenir el cap de 
Govern, Albert Pintat, defensant 
la independència de la Justícia,  
i el titular de Finances va propo-

sar citar la comissió legislativa 
de Finances per exposar a porta 
tancada en quin estat es troba el 
cas Valora. 

El rol del Govern amb Valora 
enfronta Bartumeu i Mirapeix

MÒnicA llorens

Bartumeu va afirmar que el ‘cas valora’ “és preocupant”. 

El ministre de Finances va proposar exposar el cas en un comissió a porta tancada 

maria Baró 
AndorrA lA VellA 
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Avui es comunicarà oficial-
ment el cessament del cap d’in-
formatius de Ràdio i Televisió 
d’Andorra, Josep Romero, des-
prés que aquest i la direcció de 
la parapública hagin arribat a 
un acord per liquidar el seu 
contracte. 

Segons ha pogut saber el 
BonDia, ahir mateix s’hauria 
materialitzat l’acord i també 
s’hauria fet oficial en el Consell 
de Direcció de l’ens celebrat a la 
tarda. Les causes que han mo-
tivat el cessament del cap d’in-
formatius de moment encara 
no han transcendit, però segons 
les fonts consultades tot fa pre-
veure que s’adduiran motius 
professionals. Tampoc se sap 
encara qui serà el seu substitut.

consell general
Precisament, i quasi en paral·
lel en el temps, Ferran Mirapeix 
responia ahir en la sessió de 
control al Govern les pregun-
tes formulades per l’oposició 
sobre l’omissió d’un comunicat 

de l’USDA i dues centrals sindi-
cals catalanes que criticaven la 
recepció del president de la Ge-
neralitat, José Montilla, amb el 
cap de Govern, Albert Pintat, el 
19 de març passat a Barcelona. 

El ministre de Presidència 
i de Finances va ser l’encar-
regat de contestar algunes de 
les acusacions de la conselle-
ra general socialdemòcrata, 
Mariona Gonzàlez. I és que 
la parlamentària del PS no va 
amagar la seva “indignació” i 
“preocupació” per la “censura 

dels mitjans públics del país”. 
En aquest sentit, Gonzàlez va 
indicar que la responsabilitat 
de no emetre el comunicat de 
l’USDA recau “sobre el direc-
tor” d’RTVA SA, i no sobre 
els professionals del mitjà. Un 

càrrec que la consellera gene-
ral va recordar que es nomenat 
pel mateix Govern. Gonzàlez 
va finalitzar les seves crítiques 
a l’Executiu indicant que “no-
més toleren el que els agrada” 
i va retreure al cap de Govern, 

Albert Pintat, que “la seva ob-
sessió per controlar·ho tot el 
va portar a dir que era l’amo i 
patró” d’RTVA SA.

Per la seva banda, Ferran 
Mirapeix va indicar que aques-
tes acusacions posaven en 
dubte “la professionalitat dels 
treballadors si es deixen mani-
pular” i va fer referència a les 
funcions de la junta general 
d’RTVA SA, en les quals “no es 
fa cap afirmació que el Govern 
entri o deixi d’entrar en l’emis-
sió de notícies”.  

La pregunta en qüestió tam-
bé va generar la intervenció 
del cap de Govern, Albert Pin-
tat, que va afirmar que durant 
la roda de premsa posterior a 
la reunió amb Monitlla “estava 
totalment fora de lloc” pregun-
tar o parlar de les crítiques  que 
han fet alguns sindicats per la 
situació laboral dels treballa-
dors del país. I és que Pintat va 
manifestar que aquestes decla-
racions sindicalistes responien 
“a una coalició d’interessos 
per intentar desviar un tema 
tan rellevant”. 

Josep Romero cessa com a cap 
d’informatius d’RTVA, SA

eduard losilla

Mirapeix va negar que rTVa pateixi cap tipus de censura. 

M.b./a.r.   
aNdorra la Vella 

consell general 

el 30 de juny es presentarà la 
llei d’impacte mediambiental

algunes de les expectatives del Con-
sell General d’ahir estaven posades 
en el ministre de Justícia i interior, 
Josep maria Cabanes, per si podia 
donar detalls més rellevants sobre 
l’accident laboral que va costar la 
vida d’un jove resident de 23 anys. 
no va ser el cas perquè l’informe del 
servei d’inspecció laboral encara no 
està acabat. malgrat tot, Cabanes va 
explicar que la màquina que mane-
java el jove no requereix el permís 
de conduir, però sí una certa for-
mació. a banda, el cap de Govern 
també va reiterar el seu compromís 
d’emprendre una sèrie de mesures 
com “ajudar l’entorn familiar de la 
víctima”, així com amb els aspectes 
jurídics, i clarificar si l’UTe ha incom-
plert la llei. Per la seva banda, el 
conseller general del Ps va posar en 
evidència que les sancions que s’im-
posen a les empreses a hores d’ara 
“tenen un caràcter rídicul”. 

el ministre de medi ambient i Turis-
me, antoni Puigdellívol, es va com-
prometre ahir davant de l’arc parla-
mentari a tenir enllestida abans del 
30 de juny d’aquest any la llei d’im-
pacte mediambiental. Davant de la 
inquietud dels socialdemòcrates per 
elaborar una llei que arriba “tard”, 
Puigdellívol va indicar que “ja dis-
posem d’un esborrany parcial, però 
bastant avançat”. el titular de medi 
ambient també va assenyalar que 
s’està treballant amb la Generali-
tat de Catalunya i la Unió europea 
perquè un cop estigui enllestida 
la llei es pugui procedir a firmar el 
Conveni europeu sobre el paisatge. 
aquest articulat ha de permetre 
avaluar el procediment i l’impacte 
ambiental dels projectes i plans del 
Principat. Tot i aquest compromís, 
des del bàndol socialdemòcrata es 
va recordar que llei s’havia de pre-
sentar el passat 13 de gener.

Un altre dels retards que es va 
atribuir al Govern liberal va ser el 
relatiu a la nova reglamentació 
sobre les aigües destinades al con-
sum humà. en tot cas, la ministra 
de salut, Benestar social i Família, 
montserrat Gil, va assenyalar que 
una comissió interministerial hi està 
treballant i també estan a l’espera 
de dos estudis sobre el consum d’ai-
gua al Principat i d’un altre sobre la 
despesa en aquest àmbit. informes 
que abans de l’estiu es faran pú-
blics. Un altre dels factors que tam-
bé contribueixen a aquest retard és 
l’assessorament que s’està rebent 
des de l’Organització mundial de 
la salut (Oms). Tanmateix, Gil va 
explicar que es continuen fent els 
controls corresponents com els �00 
que es van efectuar l’any 200� a les 
xarxes del país. en aquest sentit, Gil 
també va matisar que el 98% de 
l’aigua és potable. 

el ministre d’Urbanisme i Orde-
nament Territorial, manel Pons, 
va explicar que tota la runa que 
estan generant les obres del túnel 
dels Dos valires està destinada a 
quedar-se a la mateixa zona dels 
treballs, ja que s’utilitzarà per al-
tres fins com ara els revestiments. 
i en aquesta línia, Pons va apuntar 
que l’agost del 2009 les obres es-
taran enllestides i a la primavera 
de l’any vinent la cobertura dels 
falsos túnels també estarà acaba-
da, fet que permetrà anar reduint 
la runa. Una altra de les qüestions 
que va anunciar el ministre és que 
l’empresa adjudicatària optarà 
per fer una galeria independent, 
és a dir, que l’obra constarà de 
tres forats i no de dos com estava 
previst. en tot cas, Pons va afirmar 
que “l’únic que es varia és la solu-
ció constructiva, però el cost és el 
mateix”. 

accident mortal al túnel 
dels Dos Valires 

reutilització de la runa i les 
terres 

el 98% de l’aigua del país és 
potable 

> Pintat va afirmar 
que les crítiques 
dels sindicats 
“estaven totalment 
fora de lloc”

> gonzàlez: “la 
seva obsessió per 
controlar-ho tot el 
va portar a dir que 
era l’amo i patró”

El mateix dia que el ministre de Presidència i Finances, 
Ferran Mirapeix, responia en la sessió de control al Govern 
les preguntes del grup parlamentari socialdemòcrata sobre 

l’omissió d’un comunicat de l’USDA i dos sindicats catalans 
el dia que Pintat es va reunir amb Montilla, el cap d’infor-
matius de la parapública cessava del seu càrrec.


